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1. Ogólne kompetencje, zaangażowanie w sprawę europejską i niezależność osobista 

Jakie aspekty Pana kwalifikacji i doświadczenia mają szczególne znaczenie dla sprawowania obowiązków 

komisarza i promowania ogólnego interesu europejskiego, zwłaszcza w obszarze, za który byłby Pan 

odpowiedzialny? Jak przyczyni się Pan do realizacji wytycznych politycznych Komisji? Jak zamierza Pan 

uwzględniać aspekt płci i włączyć perspektywę płci do wszystkich obszarów polityki podlegających Panu 

resortowi? W jaki sposób będzie Pan włączać problematykę młodzieżową do głównego nurtu polityki? 

Jak może Pan wykazać przed Parlamentem Europejskim swoją niezależność oraz zapewnić, że żadna działalność 

prowadzona w przeszłości, w chwili obecnej ani w przyszłości nie będzie podawać w wątpliwość Pana rzetelności 

w wywiązywaniu się z obowiązków komisarza? 

Wyznaczenie mnie przez nowo wybraną przewodniczącą Ursulę von der Leyen na kandydata na pierwszego 

w historii komisarza, który zajmować się będzie kwestiami sprawiedliwości międzypokoleniowej, młodzieży, 

kultury i sportu, to dla mnie wielki zaszczyt. Uważam, że ta teka jest strategiczną inwestycją w przyszłość, 

demokrację i dobrostan w UE. Może ona przynieść wymierne korzyści obywatelom i umożliwić im osiągnięcie 

maksimum swoich możliwości.  

Wierzę, że dzięki moim kwalifikacjom i doświadczeniu jestem właściwą osobą do promowania ogólnego interesu 

europejskiego. Projekt UE stał się moją pasją, kiedy byłem stażystą w Parlamencie Europejskim. Od tego czasu 

zajmowałem różne stanowiska związane z UE, w tym dyrektora generalnego w Departamencie Koordynacji UE 

maltańskiego Ministerstwa do Spraw Zagranicznych (2018–2020), szefa sekretariatu premiera Malty (2020–2024) 

oraz szerpy premiera Malty i doradcy do spraw UE (2020–2024). 

Dzięki funkcjom sprawowanym w przeszłości, a zwłaszcza ostatnio zajmowanym stanowiskom, które umożliwiły 

mi w ciągu ostatnich czterech lat udział we wszystkich dyskusjach w Radzie Ministrów, miałem bezpośrednią 

styczność z wyzwaniami, przed którymi stoją obecnie sektory wchodzące w zakres moich przyszłych 

obowiązków. Przez to znam też możliwości, jakie istnieją w tych obszarach.  

Bardzo aktywnie działałem również w organizacjach młodzieżowych, sportowych i kulturalnych na szczeblu 

lokalnym, krajowym i międzynarodowym. Byłem przewodniczącym rady i członkiem Fundacji Konkatedry 

Świętego Jana, wiceprezesem lokalnego klubu piłkarskiego, wiceprzewodniczącym i sekretarzem ds. 

międzynarodowych młodzieżówki maltańskiej Partii Pracy, przewodniczącym Socjalistycznej Unii Studentów 

i członkiem Komisji Kontroli Międzynarodowego Związku Młodzieży Socjalistycznej. Wierzę, że te 

doświadczenia dały mi praktyczny wgląd w kwestie należące do powierzonego mi portfolio, a także bezcenne 

lekcje, z których najważniejszą jest świadomość roli, jaką wolontariusze i inne zainteresowane strony odgrywają 

w tych sektorach. Cieszę się, że będę mógł prowadzić bardzo ścisłą współpracę z Parlamentem Europejskim 

i z Radą, aby optymalnie wykorzystać liczne możliwości istniejące w sektorach wchodzących w zakres moich 

przyszłych obowiązków. 

Jeśli moja kandydatura na stanowisko komisarza zostanie zatwierdzona, poświęcę się głównie wspieraniu 

obywateli, wzmacnianiu naszego społeczeństwa i naszego modelu społecznego, tak aby promować 

sprawiedliwość międzypokoleniową w Europie. Aby zrealizować to zadanie, będę starał się uczynić europejskie 

dzieci i młodzież podmiotami zmian oraz umożliwić im aktywny wkład w zrównoważony rozwój i solidarność 

międzypokoleniową. Zamierzam również przygotować całościową strategię na rzecz sprawiedliwości 

międzypokoleniowej, w której w pełni uwzględniony zostanie wpływ dzisiejszych decyzji na przyszłe pokolenia 

oraz informacje zwrotne od wszystkich grup wiekowych. Głównymi osiągnięciami w tym zakresie będzie 
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utworzenie i uruchomienie Młodzieżowej Rady Doradczej przy Przewodniczącej oraz doroczne dialogi 

z młodzieżą na temat polityki prowadzone przez członków kolegium. Wnioski sformułowane w następstwie tych 

spotkań zostaną wykorzystane przy opracowywaniu strategii na rzecz sprawiedliwości międzypokoleniowej. 

Z niecierpliwością oczekuję na dialog z młodzieżą, jaki zorganizuję w pierwszych 100 dniach mojej kadencji, 

i będę ściśle współpracować z innymi komisarzami, gdy organizować będą swoje dialogi. Jeśli moja kandydatura 

zostanie zatwierdzona, zadbam o włączenie problematyki młodzieżowej do głównego nurtu polityki poprzez 

ustanowienie „testu wpływu polityki na młodzież” i zastosowanie go we wszystkich inicjatywach Komisji, które 

mają istotne znaczenie dla młodzieży. 

Kultura odgrywa kluczową rolę w Unii Europejskiej. Nasze bogate i zróżnicowane dziedzictwo kulturowe jest 

dobrem publicznym, które poprawia jakość życia obywateli i ich zdrowie psychiczne, a jednocześnie wzmacnia 

poczucie przynależności. Ma ono również wkład w rozwój naszej gospodarki, trwałego dobrobytu 

i konkurencyjności Europy. Punktem wyjścia naszych działań w tej dziedzinie będzie „Kulturalny kompas” – 

nasza wizja rozwoju tego sektora przez następną kadencję Komisji i w kolejnych latach.  

Jeśli moja kandydatura zostanie zatwierdzona, będę działać w duchu pełnej współpracy z Przewodniczącą 

i wszystkimi członkami kolegium, aby zapewnić pełne i terminowe wdrożenie wytycznych politycznych 

i wypełnienie wspólnych obowiązków kolegium wobec obywateli UE.  

Tak jak zapisano w traktatach UE i w Karcie praw podstawowych, UE zobowiązana jest przestrzegać zasady 

równości płci we wszystkich obszarach polityki. Jeśli moja kandydatura zostanie zatwierdzona, zobowiązuję się 

do uwzględniania aspektu płci we wszystkich obszarach polityki wchodzących w zakres moich kompetencji. 

Zajmę się kwestią różnic w traktowaniu kobiet i mężczyzn, będę promować równość i wzajemny szacunek oraz 

propagować zasadę równości płci poprzez międzynarodową dyplomację kulturalną i dyplomację sportową. Będę 

również wdrażać strategię UE na rzecz młodzieży, aby zająć się przypadkami, gdy problemy nierówności ze 

względu na płeć i na wiek występują razem. Jeśli chodzi o programy podlegające moim kompetencjom, dołożę 

starań, by w instrumentach tych zawsze uwzględniony był wymiar płci i włączenia społecznego. 

Jestem w pełni świadomy najwyższego stopnia niezależności wymaganego od członków kolegium komisarzy na 

podstawie art. 17 ust. 3 TUE i art. 245 TFUE oraz przepisów kodeksu postępowania komisarzy. W trakcie mojej 

kariery w administracji publicznej zachowałem ścisłą niezależność od wszelkich innych pełnionych przeze mnie 

funkcji. W swojej pracy kierowałem się wyłącznie ogólnym interesem publicznym i ściśle stosowałem się do 

wszystkich obowiązujących przepisów i procedur. W pełni zobowiązuję się do przestrzegania norm etycznych 

dotyczących niezależności, uczciwości zawodowej i interesu ogólnego. Będę działał wyłącznie w europejskim 

interesie publicznym, nie będę przyjmował instrukcji od jakiegokolwiek rządu ani innych instytucji, organów, 

urzędów czy podmiotów ani nie będę prosił o takie instrukcje oraz będę przestrzegał Kodeksu postępowania 

członków Komisji, w szczególności jego przepisów dotyczących konfliktu interesów. Podkreślam również, że nie 

ma źródła potencjalnego konfliktu interesów w odniesieniu do przypisanych mi obszarów polityki. 

2. Kierowanie resortem oraz współpraca z Parlamentem Europejskim  

Czy może Pan zobowiązać się do należytego informowania Parlamentu o swoich działaniach i działaniach 

podległych Panu departamentów? W jakim zakresie uznaje Pan swoją odpowiedzialność przed Parlamentem? 

Jakie konkretne zobowiązania jest Pan w stanie podjąć w odniesieniu do zaangażowania i obecności 

w Parlamencie, zarówno w komisjach, jak i na posiedzeniach plenarnych, w odniesieniu do przejrzystości, 

współpracy i skutecznych działań w następstwie stanowisk zajmowanych przez Parlament oraz składanych przez 

niego wniosków w sprawie inicjatyw ustawodawczych? W związku z planowanymi inicjatywami lub procedurami 

w toku – czy jest Pan gotowy udostępniać Parlamentowi na czas informacje i dokumenty na równi z Radą? 

Wierzę, że dialog ma niesamowitą siłę. We wszystkich funkcjach, jakie do tej pory pełniłem, zawsze stawiałem 

sobie za cel konstruktywną współpracę ze wszystkimi zainteresowanymi stronami i partnerami we wszystkich 

dziedzinach na rzecz osiągnięcia wspólnych celów. Jeśli moja kandydatura zostanie zatwierdzona, takim samym 

celem będę się kierował we współpracy z Parlamentem Europejskim przez cały okres mojej kadencji.  

Ustanowię ustrukturyzowane kanały regularnej komunikacji z przewodniczącymi, wiceprzewodniczącymi 

i koordynatorami właściwej komisji i będę systematycznie proponował spotkania z tymi posłami jako kluczowymi 

rozmówcami. Zobowiązuję się do utrzymywania otwartego kanału komunikacji z Komisją Kultury i Edukacji oraz 

do organizowania regularnych spotkań z tą komisją. Będę również uczestniczyć we wszystkich debatach 

plenarnych, na których omawiane będą kwestie wchodzące w zakres mojego portfolio. 
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Oznacza to też oczywiście, że zamierzam regularnie uczestniczyć w posiedzeniach Komisji Kultury i Edukacji i 

że będę gotowy odpowiadać na wszelkie wnioski Parlamentu Europejskiego o omawianie tematów wchodzących 

w zakres mojego portfolio w najbardziej odpowiednim formacie, jak nakazują nam to wytyczne polityczne nowo 

wybranej przewodniczącej Ursuli von der Leyen na lata 2024–2029. Również w myśl tych wytycznych, 

zobowiązuję się przedkładać Komisji Kultury i Edukacji oraz Radzie w składzie zajmującym się edukacją, 

młodzieżą, kulturą i sportem roczne sprawozdanie z postępu prac poświęcone przede wszystkim kwestiom 

sprawiedliwości międzypokoleniowej, młodzieży, kultury i sportu. Wprowadzę również specjalne procedury 

wewnętrzne między moim przyszłym gabinetem a służbami w celu zapewnienia, by odpowiedzi na wszystkie 

rezolucje parlamentarne, pytania i petycje dotyczące dziedzin wchodzących w zakres moich kompetencji były 

udzielane we właściwym terminie.  

Jeśli moja kandydatura zostanie zatwierdzona, w kontaktach z posłami do Parlamentu Europejskiego będę 

przestrzegać porozumienia ramowego z 2010 r. zawartego między Parlamentem a Komisją oraz Porozumienia 

międzyinstytucjonalnego w sprawie lepszego stanowienia prawa z 2016 r. Popieram zmianę porozumienia 

ramowego z 2010 r. i odnowienie porozumienia w sprawie lepszego stanowienia prawa z 2016 r., które 

zapowiedziano w wytycznych politycznych, i będę ściśle współpracować z właściwymi w tej kwestii 

komisarzami.  

Zobowiązuję się również do konstruktywnej współpracy z Parlamentem Europejskim w ramach art. 225 TFUE, 

w tym poprzez udział w zorganizowanym dialogu z Komisją Kultury i Edukacji. Odnoszę się tutaj do zawartego 

w wytycznych politycznych zobowiązania nowo wybranej przewodniczącej Ursuli von der Leyen do 

przedstawienia w odpowiedzi na takie rezolucje aktu ustawodawczego, przy poszanowaniu zasad 

proporcjonalności, pomocniczości i lepszego stanowienia prawa.  

Wzmocnienie szczególnego partnerstwa między Parlamentem Europejskim a Komisją oraz przejrzystość procesu 

kształtowania polityki to dwa kluczowe filary skutecznej polityki. Mają one ponadto zasadnicze znaczenie dla 

zwiększenia zaufania obywateli do projektu europejskiego.  

Jestem w pełni świadomy znaczenia równego dostępu do informacji dla współprawodawców.  

Podkreślam, że nie ma źródła potencjalnego konfliktu interesów w odniesieniu do przypisanych mi obszarów 

polityki. 

Pytania Komisji Kultury i Edukacji 

3. Jak widzi Pan w przyszłości unijną politykę na rzecz młodzieży, zarówno pod względem priorytetów 

strategicznych, jak i dostępnych środków budżetowych UE? Jak konkretnie zadba Pan o to, by działania następcze 

po Europejskim Roku Młodzieży, test wpływu polityki na młodzież i koordynacja corocznego dialogu z młodzieżą 

na temat polityki skutecznie funkcjonowały w praktyce? Jak zadba Pan poza tym o to, by w ciągu najbliższych 

pięciu lat nadal uwzględniano konkretne potrzeby i udział młodych ludzi, zarówno podczas opracowywania 

strategii politycznych, jak i procesów decyzyjnych? Jakie inne działania podejmie Pan, aby włączyć młodzież do 

głównego nurtu polityki i zachęcić ją do udziału zarówno w życiu demokratycznym, jak i w przyszłej strategii na 

rzecz sprawiedliwości międzypokoleniowej?  

Przewodnicząca Ursula von der Leyen podjęła wyraźne zobowiązanie, aby zapewnić młodym ludziom większą 

wolność i odpowiedzialność w naszych społeczeństwach i demokracjach. Jeżeli moja kandydatura zostanie 

zatwierdzona, będę niestrudzenie współpracował z wszystkimi zainteresowanymi stronami na rzecz osiągnięcia 

tego celu. Moim priorytetem będzie dalsze zwiększanie uczestnictwa młodzieży w życiu demokratycznym oraz 

zapewnienie, aby interesy młodzieży znajdowały odzwierciedlenie w kształtowaniu polityki dzięki włączaniu 

problematyki młodzieżowej do głównego nurtu działań Komisji. W pełni zobowiązuję się do zapewnienia, aby 

Europejski Rok Młodzieży 2022 pozostawił po sobie trwałą i znaczącą spuściznę; będę wspierał wszystkich 

członków kolegium komisarzy w organizacji dorocznych dialogów z młodzieżą na temat polityki, z których 

pierwszy odbędzie się w 100 pierwszych dniach kadencji. Dyskusje te pozwolą gromadzić opinie młodych ludzi 

i uwzględniać je w kształtowaniu polityki UE, wspierając tym samym bardziej inkluzywne i skierowane na 

młodzież podejście, a jednocześnie promując nasze podstawowe wartości.  

Dialogi uzupełnią „test wpływu polityki na młodzież”, który Komisja będzie przeprowadzała od 2025 r., aby 

zapewnić, że poglądy młodych ludzi będą uwzględniane w opracowywaniu najistotniejszych z perspektywy 

młodzieży inicjatyw politycznych. Pokazuje to zaangażowanie Komisji na rzecz uwzględniania pomysłów 

młodych ludzi, o co apelowano w ramach unijnego dialogu młodzieżowego i innych inicjatyw młodzieżowych. 
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Zobowiązuję się pracować nad skutecznym wdrożeniem instrumentu „testu wpływu polityki na młodzież”. 

W ramach testu Komisja przeanalizuje główne inicjatywy zawarte w jej rocznym programie prac pod kątem ich 

znaczenia dla młodych ludzi, a w sprawie tych inicjatyw, które zostaną ocenione jako istotne, zorganizuje 

specjalne konsultacje z młodzieżą. Podejście to nie tylko dostosuje nasz proces kształtowania polityki do 

przyszłych wyzwań, ale także przyczyni się do promowania sprawiedliwości międzypokoleniowej we wszystkich 

obszarach polityki. Będę współpracował z komisarzem ds. gospodarki i wydajności, wdrażania i upraszczania, aby 

zagwarantować, że „test wpływu polityki na młodzież” zostanie wdrożony z pełnym wykorzystaniem narzędzi 

lepszego stanowienia prawa.  

Możliwości uczestnictwa w programach unijnych są jednym z najlepszych sposobów na pokazanie młodym 

ludziom potencjału UE. Program Erasmus+ oferuje wartościowe możliwości w zakresie kształcenia i szkolenia, 

promowania aktywności fizycznej oraz pozaformalnego lub nieformalnego uczenia się, dzięki którym młodzi 

ludzie mogą w większym stopniu angażować się w społeczeństwie, być aktywniejsi na rynku pracy oraz 

nawiązywać kontakty z rówieśnikami z innych krajów. Sprzyja to rozwojowi kompetencji społecznych 

i międzykulturowych oraz promowaniu wartości UE. Jestem gotowy w pełni wspierać prace 

wiceprzewodniczącego wykonawczego do spraw ludzi, umiejętności i gotowości, aby zgodnie z wytycznymi 

politycznymi rozbudować program Erasmus+, umożliwiając uczestnikom rozwijanie umiejętności, tworzenie 

wspólnych doświadczeń i budowanie lepszego wzajemnego zrozumienia. Uważam, że zwiększyłoby to również 

zaangażowanie młodych ludzi w projekt europejski i demokrację. 

Aby osiągnąć nasz cel, jakim jest zwiększenie demokratycznego uczestnictwa młodzieży, zobowiązuję się łączyć 

już istniejące i planowane inicjatywy, tak by wzajemnie się wzmacniały. Chciałbym stworzyć synergie między 

„testem wpływu polityki na młodzież”, dorocznymi dialogami komisarzy europejskich z młodzieżą na temat 

polityki, unijnym dialogiem młodzieżowym, nową grupą zainteresowanych stron ds. młodzieży i Młodzieżową 

Radą Doradczą przy Przewodniczącej, którą pomogę ustanowić, jeżeli moja kandydatura zostanie zatwierdzona.  

W tym samym duchu należy zadbać o to, by działania UE w zakresie polityki młodzieżowej były opracowywane 

spójnie ze strategią UE na rzecz praw dziecka. Choć obie te inicjatywy polityczne dotyczą zasadniczo różnych 

grup wiekowych, charakteryzujących się różnymi prawami i potrzebami, ciągłość działań i polityk między tymi 

dwiema grupami ma kluczowe znaczenie dla skutecznego osiągnięcia celów UE, w tym w zakresie 

sprawiedliwości międzypokoleniowej.  

Jako pierwszy w historii kandydat na komisarza do spraw sprawiedliwości międzypokoleniowej przywiązuję 

szczególną wagę do zbudowania faktycznej i trwałej kultury demokracji uczestniczącej wśród wszystkich grup 

wiekowych, w tym seniorów. Jeśli moja kandydatura zostanie zatwierdzona, będę ściśle współpracował 

z komisarzem ds. demokracji, wymiaru sprawiedliwości i praworządności, aby wzmocnić demokratyczną pozycję 

i reprezentację młodych ludzi, w tym w kontekście ich praw wyborczych jako osób głosujących po raz pierwszy. 

Rozwijanie praw obywatelskich w UE i demokratycznego zaangażowania obywateli ma zasadnicze znaczenie dla 

naszych demokracji. 

4. Rozczarowanie polityką, polaryzacja, brak perspektyw i nadziei na przyszłość wśród młodych ludzi to niektóre 

z najważniejszych wyzwań dla demokracji i dla unijnego projektu. Jak planuje się Pan zająć problemem 

powszechnego rozczarowania polityką, którego kulminację obserwowaliśmy podczas wyborów europejskich? W 

tym kontekście, w jaki sposób zamierza się Pan zająć wpływem mediów społecznościowych na młodzież i jej ogólny 

dobrostan, w tym spędzaniem zbyt długiego czasu przed ekranem, cyberprzemocą, a także tym, jak wpływa to na 

ich rozumienie polityki i zaangażowanie?  

Inwestycje w młodzież i przyszłe pokolenia w UE pomogą utrzymać silne fundamenty zjednoczonej 

i demokratycznej Europy, w której unijne wartości i zasady będą przestrzegane przez kolejne dziesięciolecia. 

Bycie młodą osobą w 2024 r. wiąże się z wyjątkowymi wyzwaniami. Ostatnie tendencje i statystyki dotyczące 

rozczarowania młodych ludzi polityką są niepokojące. W związku z tym pilnie potrzebujemy ciągłych 

i skoordynowanych wysiłków na rzecz zidentyfikowania podstawowych przyczyn tych problemów oraz 

rozwiązania ich.  

Kwestia rozczarowania polityką jest wieloaspektowa i wynika z kilku czynników. Jednym z nich są podejmowane 

przez reżimy autorytarne i podmioty niedemokratyczne wyraźne próby wywoływania i pogłębiania podziałów 

społecznych w Europie. Podmioty te dążą do osłabienia demokratycznego głosu obywateli i społeczeństwa 

obywatelskiego poprzez podsycanie nieufności, wykorzystanie rozczarowania ugruntowanymi instytucjami 

demokratycznymi oraz podważanie procesu demokratycznego w UE. Młodzi ludzie są stale narażeni na takie 

taktyki, w tym na dezinformację. Mają one miejsce zwłaszcza w świecie wirtualnym, gdzie stosowane metody 
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pogłębiania polaryzacji sprawiają, że młodzi ludzie mają poczucie braku bezpieczeństwa i bezbronności, co z kolei 

wpływa negatywnie na ich zaufanie do demokracji i ugruntowanych instytucji. Młodzież musi poruszać się 

w szybko zmieniającym się świecie, wypełnionym cyberprzemocą oraz innymi wyzwania w internecie i poza nim.  

Zobowiązuję się w pełni wykorzystać wszystkie dostępne narzędzia, w tym te pomagające opracować 

ukierunkowane na młodzież strategie polityczne i budujące dialog, aby zjednoczyć nasze społeczeństwa i wspierać 

młodych ludzi w oparciu o nasze wspólne europejskie wartości. Musimy wspólnie zadbać o to, by młodzi ludzie 

posiadali umiejętności, wiedzę i zaufanie, których potrzebują, aby być odpowiedzialnymi, zaangażowanymi 

i aktywnymi obywatelami.  

Wspieranie młodych ludzi w radzeniu sobie z wyzwaniami i wykorzystanie istniejących solidnych ram 

regulacyjnych wymaga współpracy w różnych obszarach polityki. Innym poważnym problemem dotykającym 

naszą młodzież jest cyberprzemoc, dlatego jednym z obszarów, na których skupię się pełniąc swoją funkcję, będzie 

zwalczanie nadużyć w internecie dzięki przedstawieniu planu działania przeciwko cyberprzemocy. Konieczne 

będzie kompleksowe podejście, obejmujące zapobieganie szkodliwym działaniom w internecie oraz 

zaangażowanie sektora edukacji, różnych podmiotów społeczeństwa obywatelskiego i zaufanych podmiotów 

sygnalizujących na mocy aktu o usługach cyfrowych. 

Nasze społeczeństwo cyfrowe oferuje ogromne możliwości, ale może również wpływać na zdrowie fizyczne, 

dobrostan psychiczny i bezpieczeństwo ludzi. Musimy chronić zwłaszcza osoby młode i niepełnoletnie, które są 

narażone na szkodliwy wpływ mediów społecznościowych i zbyt długiego czasu przed ekranem. Jeśli moja 

kandydatura zostanie zatwierdzona, będę ściśle współpracował z komisarzem ds. zdrowia, komisarzem ds. 

gotowości i zarządzania kryzysowego oraz równości, a także z wiceprzewodniczącym wykonawczym ds. 

suwerenności technologicznej, bezpieczeństwa i demokracji przy realizacji ogólnounijnego badania dotyczącego 

szerszego wpływu mediów społecznościowych na dobrostan użytkowników.  

Konieczność wspierania zaangażowania młodzieży w proces demokratyczny i zwalczania presji, której 

poddawani są młodzi ludzie, będzie również uwzględniona w pracach komisarza ds. demokracji, wymiaru 

sprawiedliwości i praworządności nad nową europejską tarczą demokracji. Wyzwania, takie jak dezinformacja 

i zagraniczne manipulowanie informacjami, wpływają na młodych ludzi w szczególny sposób. Media 

społecznościowe pomagają dojść do głosu obywatelom i ruchom społecznym, w związku z czym stały się 

potężnym narzędziem angażowania młodzieży, jednak korzystanie z tych narzędzi wymaga krytycznego myślenia. 

Inwestowanie w umiejętności cyfrowe i kompetencje medialne będzie miało kluczowe znaczenie dla młodych 

Europejczyków, aby potrafili krytycznie oceniać informacje, bezpiecznie korzystać z internetu i radzić sobie ze 

złożonością mediów społecznościowych i technologii. Wyższy poziom umiejętności korzystania z mediów 

przyczyniłby się również do zwiększenia zdolności młodzieży do aktywnego uczestniczenia w życiu 

demokratycznym i angażowania się w procesy kształtowania polityki. Jeśli moja kandydatura zostanie 

zatwierdzona, będę ściśle współpracował z innymi chłonkami kolegium w celu włączenia problematyki 

młodzieżowej do głównego nurtu tych strategii politycznych oraz w celu promowania pełnych konsultacji 

z przedstawicielami młodzieży.  

5. Biorąc pod uwagę konkretne skutki pojawienia się sztucznej inteligencji, jaka jest Pana wizja ochrony 

i promowania europejskiej kultury i sektora kreatywnego? Na czym będzie polegał kulturalny kompas, który 

pozwoli zagwarantować stałe dofinansowanie kultury i dziedzictwa kulturowego i traktowanie ich jako 

centralnego elementu polityki europejskiej? Konkretniej rzecz ujmując, w jaki sposób, przy rosnącej presji na 

budżet UE, zadba Pan o to, by środki na program „Kreatywna Europa”, jedyny program europejski poświęcony 

wyłącznie kulturze i sektorowi kreatywnemu, nie zostały zmniejszone w obecnym budżecie UE i wzrosły 

w następnych WRF?  

Kultura i różnorodne dziedzictwo kulturowe to kluczowe elementy naszego europejskiego stylu życia, gospodarki 

opartej na zasobach i tożsamości naszego społeczeństwa. Ochrona oraz promowanie różnorodności i dynamiki 

kultury i sektora kreatywnego wymaga kompleksowego podejścia, które zakłada pełne uznanie zarówno 

rzeczywistej wartości kultury, jak i jej kluczowej roli jako siły napędowej spójności społecznej, rozwoju oraz jako 

dziedziny odgrywającej zasadniczą rolę w UE pod względem innowacji i konkurencyjności. Jeśli moja 

kandydatura zostanie zatwierdzona, będę dążył do maksymalnego zwiększenia wkładu sektora kultury 

w gospodarkę UE i dobrobyt obywateli. 

Łącznie sektory i przemysły kultury i kreatywne odpowiadają za prawie 4% PKB Unii i zapewniają około 8 mln 

miejsc pracy. Sektory i przemysły te mają również zasadnicze znaczenie dla rozwoju lokalnego i regionalnego. 

Przyczyniają się do rewitalizacji obszarów miejskich i zwiększają atrakcyjność naszych regionów. Odblokowanie 
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konkurencyjności sektorów i przemysłów kultury i kreatywnych ma kluczowe znaczenie dla naszej wizji 

przyszłości tego sektora. Jeśli moja kandydatura zostanie zatwierdzona, skoncentruję się na rozwiązaniu 

kluczowych problemów i wykorzystaniu potencjału innowacyjnego tej dziedziny w celu zwiększenia jej 

konkurencyjności i ochrony jej przyszłości. Co równie ważne, będę kontynuował prace na rzecz wspierania MŚP 

działających w sektorach i przemysłach kultury i kreatywnych, pomagając takim przedsiębiorstwom 

w utrzymaniu konkurencyjności, na przykład poprzez budowanie przedsiębiorczości i tworzenie sieci kontaktów.  

Sektory i przemysły kultury i kreatywne w UE działają w stale zmieniającym się środowisku i muszą 

dostosowywać się do szeregu nowych realiów. Oznacza to nowe wyzwania dla tych sektorów, w tym w zakresie 

warunków pracy artystów i osób związanych zawodowo z pracą twórczą, niedoboru wykwalifikowanej siły 

roboczej, wpływu zmiany klimatu na nasze dziedzictwo kulturowe oraz wpływu sztucznej inteligencji. Aby 

sprostać tym wyzwaniom, sektory i przemysły kultury i kreatywne potrzebują wsparcia, które będzie dostosowane 

do ich potrzeb. UE podjęła ważne kroki w kierunku stworzenia solidnych ram regulacyjnych wspierających 

gospodarkę korzystną dla twórców i różnorodność kulturową, ale konieczne są dalsze działania. Sztuczna 

inteligencja stwarza również możliwości dla europejskich sektorów i przemysłów kultury i kreatywnych, w tym 

w zakresie przeciwdziałania nielegalnemu handlowi dobrami kultury, szerszego dostępu do kultury i ochrony 

dziedzictwa kulturowego.  

Jeżeli moja kandydatura zostanie zatwierdzona, opierając się na istniejących przepisach, w tym na akcie w sprawie 

sztucznej inteligencji, będę współpracował z wiceprzewodniczącym wykonawczym do spraw suwerenności 

technologicznej, bezpieczeństwa i demokracji przy opracowywaniu europejskiej strategii w zakresie sztucznej 

inteligencji w sektorach i przemysłach kultury i kreatywnych. Celem tej strategii będzie zapewnienie, aby sztuczna 

inteligencja umożliwiała i wzmacniała ludzką kreatywność, a nie zastępowała ludzi, oraz aby chroniła ona 

różnorodność kulturową i językową, a jednocześnie pomagała nam zachować konkurencyjność na rynku 

światowym. 

Dobrobyt sektorów i przemysłów kultury i kreatywnych oraz działających w nich MŚP jest uzależniony od 

nabywania przez ich pracowników umiejętności potrzebnych do utrzymania konkurencyjności tych sektorów. 

Obejmuje to umiejętności cyfrowe, zwłaszcza w obszarze zaawansowanych technologii, oraz umiejętności 

w zakresie przedsiębiorczości, w tym wiedzę na temat własności intelektualnej. W związku z tym będę ściśle 

współpracował z wiceprzewodniczącym wykonawczym do spraw ludzi, umiejętności i gotowości, aby 

zintensyfikować bieżące wysiłki w ramach partnerstwa na dużą skalę w sprawie paktu na rzecz umiejętności 

w sektorach i przemysłach kultury i kreatywnych, a także promował świadomość na temat własności 

intelektualnej i jej ochrony. 

Kompleksowe podejście do kultury wymaga współpracy w ramach całej Komisji i wspólnej wizji ze strony 

wszystkich zainteresowanych stron. Jeśli moja kandydatura zostanie zatwierdzona, będę przewodził pracom nad 

nowym Kulturalnym kompasem dla UE, który będzie służył jako kompleksowe ramy strategiczne dla 

ukierunkowania i wykorzystania wielu wymiarów kultury. Zgodnie z wytycznymi politycznymi nowy Kulturalny 

kompas poprawiłby spójność i widoczność działań UE wspierających zróżnicowaną kulturę Europy i jej bogate 

dziedzictwo kulturowe, z korzyścią dla wszystkich Europejczyków. Skupię się na maksymalizacji synergii między 

politykami UE w kontekście sektorów i przemysłów kultury i kreatywnych, zarówno w wymiarze wewnętrznym, 

jak i zewnętrznym. Powiązania między kulturą a zdrowiem można wzmocnić w oparciu o dowody i zalecenia 

opracowane w ramach unijnego działania przygotowawczego „CultureForHealth”. Podejmowane w regionach 

Europy ukierunkowane działania wspierające kulturę są kluczowe dla zrównoważonego rozwoju, przyciągania 

młodych ludzi i przeciwdziałania spadkowi liczby ludności. Skuteczniejsze dostosowanie szeregu narzędzi 

w obszarze polityki kulturalnej pomogłoby utrzymać i wzbogacić kulturę oraz dziedzictwo kulturowe Europy dla 

przyszłych pokoleń. Podejście to powinno również sprawić, że wiele innych polityk UE, takich jak rozwój 

regionalny i innowacje, będzie miało większe znaczenie dla kultury.  

Jeżeli chodzi o finansowanie i inwestycje publiczne, pierwszym priorytetem będzie wykorzystanie zasobów 

dostępnych za pośrednictwem NextGenerationEU i programów w obecnym budżecie, w którym oprócz programu 

„Kreatywna Europa” wsparcie dla kultury – jako dla horyzontalnego obszaru polityki – znalazło odzwierciedlenie 

w prawie 20 innych unijnych instrumentach finansowania. Wkrótce czeka nas opracowanie przyszłych 

wieloletnich ram finansowych i ich instrumentów. Musimy najpierw odpowiedzieć na pytanie, co należy 

sfinansować, a następnie znaleźć optymalny sposób na realizację naszych celów, aby osiągnąć jak najlepsze realne 

wyniki. Dzięki temu zwiększymy wpływ naszego finansowania. Z pewnością potrzebujemy bardziej 

strategicznego podejścia do kultury, które wywoła dynamiczną interakcję między gospodarczym i społecznym 

znaczeniem sektorów i przemysłów kultury i kreatywnych. Będę pracował nad zidentyfikowaniem najlepszych 
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sposobów osiągnięcia tego celu i zaangażuję się w prace Komisji na rzecz opracowania możliwie najlepszego 

pakietu na potrzeby kolejnego wniosku dotyczącego wieloletnich ram finansowych. 

6. W jaki sposób zamierza Pan chronić różnorodność kulturową i językową, wolność artystyczną, zacieśnić 

współpracę kulturalną, ułatwić publiczny dostęp do kultury, promować rolę kultury jako instrumentu integracji, 

zapewnić eksponowanie europejskich treści kreatywnych w internecie oraz poprawić sytuację zawodową 

i społeczną artystów i innych osób zawodowo związanych z kulturą i sektorem kreatywnym? W jaki sposób 

zamierza Pan ponadto promować utwory europejskie na arenie międzynarodowej i poprawić międzynarodowe 

stosunki kulturalne?  

Różnorodność kulturowa i językowa jest kluczową wartością, która leży u podstaw UE. Do licznych inicjatywy 

UE mających na celu promowanie i ochronę różnorodności kulturowej należą środki regulacyjne, wsparcie za 

pośrednictwem programów finansowania oraz inicjatywy przewodnie, takie jak wspólna europejska przestrzeń 

danych na potrzeby dziedzictwa kulturowego lub europejska chmura współpracy na rzecz dziedzictwa 

kulturowego. UE jest pełnoprawną stroną Konwencji UNESCO z 2005 r. w sprawie ochrony i promowania 

różnorodności form wyrazu kulturowego. Jeśli moja kandydatura zostanie zatwierdzona, wykorzystam te 

inicjatywy, aby w dalszym ciągu propagować różnorodność kulturową jako główny element mojej kadencji.  

Dyrektywa o audiowizualnych usługach medialnych, będąca fundamentem regulacji mediów w UE, zawiera 

przepisy mające na celu wspieranie różnorodności kulturowej poprzez zapewnienie obecności europejskich treści 

kreatywnych w usługach streamingowych, odpowiednią ekspozycję tych treści oraz zachęcanie do inwestowania 

w nie. W dyrektywie uznano również możliwość stosowania przez państwa członkowskie środków, by 

eksponować usługi medialne świadczone w interesie ogólnym w celu wspierania pluralizmu mediów, wolności 

słowa i różnorodności kulturowej. Aktualne badanie na temat wyszukiwalności europejskich treści kreatywnych 

w sieci pomoże określić wyzwania i innowacyjne rozwiązania zapewniające ochronę europejskiej różnorodności 

kulturowej i językowej w świecie cyfrowym. Jeśli moja kandydatura zostanie zatwierdzona, będę dążył do jak 

najlepszego wykorzystania tych przepisów, ich pełnego wdrożenia i zbadania, jakie dalsze działania można 

podjąć. 

Swoboda wyrazu artystycznego ma zasadnicze znaczenie dla społeczeństw demokratycznych i różnorodności 

kulturowej. Ochrona tej swobody przed ingerencją polityczną i cenzurą ma kluczowe znaczenie dla budowania 

wspólnego europejskiego obszaru kulturalnego. Jeśli moja kandydatura zostanie zatwierdzona, będę 

współpracował z komisarzem ds. demokracji, wymiaru sprawiedliwości i praworządności, aby zaangażować 

Parlament Europejski, państwa członkowskie i społeczeństwo obywatelskie we wspólne wysiłki na rzecz ochrony 

wolności artystów. Musimy wykorzystać wszystkie dostępne narzędzia, aby wesprzeć ten ważny priorytet. 

Obejmuje to uruchomienie programów finansowania, jak ma to obecnie miejsce w przypadku programu 

„Kreatywna Europa”, w ramach którego finansowane są projekty współpracy kulturalnej i sieci kulturalne. 

Ochrona różnorodności kulturowej i procesu twórczego wymaga również stworzenia środowiska sprzyjającego 

osobom zawodowo związanym z kulturą. Podzielam obawy dotyczące warunków pracy artystów i pracowników 

sektora kultury i sektora kreatywnego. W pełni zobowiązuję się kontynuować prace rozpoczęte przez poprzednią 

Komisję w odpowiedzi na sprawozdanie ustawodawcze z inicjatywy Parlamentu Europejskiego w sprawie 

poprawy sytuacji zawodowej i społecznej artystów i innych pracowników w sektorze kultury i sektorze 

kreatywnym. Jeśli moja kandydatura zostanie zatwierdzona, będę ściśle współpracował z komisarzami 

posiadającymi odpowiednie kompetencje, aby określić zakres dalszych działań UE w tym obszarze. Będę również 

ściśle współpracował z Parlamentem Europejskim, państwami członkowskimi, partnerami społecznymi 

i zainteresowanymi stronami w celu poczynienia postępów w tej ważnej kwestii. W pierwszej kolejności planuję 

zorganizować posiedzenia okrągłego stołu wysokiego szczebla z udziałem zainteresowanych stron, abyśmy mogli 

wspólnie wyznaczyć dalsze działania w tej sprawie.  

Kultura i dziedzictwo kulturowe łączą ludzi i budują poczucie przynależności. Dostęp do nich jest jednak 

nierówny, a wiele osób napotyka bariery ze względu na swój status społeczno-ekonomiczny, niepełnosprawność, 

miejsce zamieszkania i inne czynniki. Uczestnictwo w kulturze wzmacnia demokrację i prowadzi do bardziej 

aktywnego zaangażowania obywateli. Jeśli moja kandydatura zostanie zatwierdzona, będę ściśle współpracował 

z Parlamentem Europejskim, państwami członkowskimi oraz innymi odpowiednimi partnerami 

i zainteresowanymi stronami w celu zwiększenia dostępności i inkluzywności wydarzeń kulturowych 

i dziedzictwa kulturowego, zwłaszcza dla młodych ludzi. 

W czasach, gdy rosnąca niestabilność geopolityczna zagraża naszym wartościom i bezpieczeństwu, kultura nie 

tylko może, ale wręcz powinna odgrywać ważniejszą rolę na świecie. Kultura pomaga budować partnerstwa na 
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równych warunkach, promować wartości oraz wspierać pokój, bezpieczeństwo i zrównoważony wzrost 

gospodarczy. Ochrona dziedzictwa kulturowego, zwłaszcza w regionach narażonych na niestabilność polityczną, 

jest naszym wspólnym obowiązkiem i odpowiedzialnością, a w razie zatwierdzenia mojej kandydatury, będzie 

jednym z moich priorytetów. W kontekście naszego ogólnego wsparcia dla Ukrainy szczególnie istotna jest dla 

ochrona bogatego i wyjątkowego dziedzictwa kulturowego Ukrainy.  

Jeśli moja kandydatura zostanie zatwierdzona, będę ściśle współpracował z wysoką przedstawicielką ds. 

zagranicznych i polityki bezpieczeństwa i wiceprzewodniczącą Komisji oraz z innymi właściwymi komisarzami 

europejskimi, aby wykorzystać siłę kultury w działaniach zewnętrznych UE. UE jest zaangażowana we 

wzmacnianie wymiaru kulturalnego zrównoważonego rozwoju. Jeśli moja kandydatura zostanie zatwierdzona, 

będę wspierał międzynarodowe wysiłki na rzecz wzmocnienia roli kultury w kontekście celów zrównoważonego 

rozwoju po 2030 r. Rozwijanie międzynarodowych stosunków kulturalnych i promowanie europejskich dzieł za 

granicą wymaga ścisłej współpracy z państwami członkowskimi, krajowymi instytutami kultury i ich europejską 

siecią, naszą siecią delegatur UE i innymi zainteresowanymi stronami z sektora kultury, w tym z sieciami 

i platformami wspieranymi w ramach programu „Kreatywna Europa”. Skoncentruję się również na dalszym 

budowaniu zdolności, szerszych możliwościach tworzenia sieci kontaktów i rozpowszechnianiu najlepszych 

praktyk wśród członków sieci „Kreatywna Europa”. 

7. W jaki sposób zamierza Pan wzmocnić europejski model sportu opartego na wartościach, solidarności 

i inkluzywności oraz promować sport jako narzędzie powszechnej poprawy dobrostanu fizycznego i psychicznego 

w każdym pokoleniu, jednocześnie zwiększające spójność społeczną? Jak zamierza Pan poza tym współpracować 

z innymi członkami Komisji i dyrekcjami generalnymi w celu zwiększenia synergii między polityką sportową 

a polityką edukacyjną oraz wzmocnienia europejskiej dyplomacji sportowej? 

Sport jest coraz częściej postrzegany jako dobro publiczne i cenny atut Europy – pod względem gospodarczym, 

społecznym, politycznym i kulturowym. Stwarza to szansę na bardziej asertywne działania polityczne na szczeblu 

europejskim, pozwalające promować i chronić nasz europejski modelu sportu.  

Model ten został niedawno poddany próbom na wielu płaszczyznach – od skutków pandemii COVID-19, przez 

olbrzymie zagraniczne inwestycje państwowe w europejski sport, po inne istotne problemy związane 

z zarządzaniem, dobrobytem i stabilnością finansową w sporcie. Europejski Trybunał Sprawiedliwości wydał 

szereg ważnych wyroków, które mogą mieć rzeczywisty wpływ na organizację sportu w Europie.  

Jeśli moja kandydatura zostanie zatwierdzona, jednym z moich priorytetów będzie wzmocnienie europejskiego 

modelu sportu, opartego na solidarności, wartościach i konkurencyjności. Będę ściśle i stale współpracował 

z odpowiednimi podmiotami, aby zachować kluczowe cechy tego modelu, w tym autonomię i dobre zarządzanie 

w obszarze sportu, otwarty charakter zawodów, wartość osiągnięć, solidarność i współzależność między sportem 

zawodowym i amatorskim oraz rolę wolontariuszy. 

Musimy kontynuować prace nad wzmocnieniem europejskiego modelu sportu. Model ten stoi w obliczu pewnych 

istniejących od dawna wyzwań, takich jak utrzymująca się niewystarczająca reprezentacja kobiet w sporcie, 

w szczególności w obszarze zarządzania nim, a także nawoływanie do nienawiści, nadużycia i dyskryminacja lub 

przypadki korupcji i dopingu. Stawka dla europejskiego sportu jest wysoka i dlatego potrzebujemy nowej 

i ambitnej strategii na rzecz przyszłości europejskiego modelu sportu. Jeśli moja kandydatura zostanie 

zatwierdzona, podejmę rozmowy z Parlamentem Europejskim, szeroko rozumianym ruchem sportowym 

i państwami członkowskimi, aby zagwarantować, że wszystkie opinie zainteresowanych stron zostaną 

uwzględnione podczas rozwiązywania wspomnianych wyzwań. Przy pełnym poszanowaniu autonomii organizacji 

sportowych będę szukał wspólnych rozwiązań i ułatwiał ich wypracowanie. 

Inwestowanie w sport jest również inwestycją w zdrowie publiczne. Przeprowadzone przez WHO i OECD badanie 

„StepUp!” wykazało w 2023 r., że gdyby państwom członkowskim UE udało się zwalczyć zjawisko braku 

aktywności fizycznej w całym społeczeństwie, mogłyby one zaoszczędzić średnio 0,6% nakładów na ochronę 

zdrowia i zapobiec 10 000 przedwczesnych zgonów rocznie. Szacuje się, że każde euro zainwestowane 

w zwiększenie aktywności fizycznej przynosi korzyści gospodarcze rzędu 1,7 EUR. Sport ma również dużą 

wartość społeczną. Jego niematerialna wartość pod względem budowania społeczności, wspierania umiejętności 

społecznych lub włączenia społecznego jest niezaprzeczalna. Sport jest siłą napędową zmian społecznych, która 

wzmacnia i buduje spójne społeczności oraz wspólne wartości. Odgrywa on kluczową rolę w promowaniu zdrowia 

fizycznego i psychicznego wśród wszystkich pokoleń, wspierając zdrowszy styl życia przy jednoczesnym 

wzmacnianiu fundamentów naszych społeczeństw. Jeżeli moja kandydatura zostanie zatwierdzona, priorytetowo 

potraktuję umożliwienie aktywności sportowej wszystkim osobom, ze szczególnym uwzględnieniem osób 
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o mniejszych szansach. Zainspirowany tegorocznym udziałem w kampanii #BeActive, zamierzam w dalszym 

ciągu promować Europejski Tydzień Sportu i kampanię #BeActive, przy pełnym wykorzystaniu możliwości 

oferowanych przez program Erasmus+ w zakresie wspierania społeczności sportu amatorskiego. W kontekście tej 

i innych inicjatyw z przyjemnością podejmę współpracę z Parlamentem Europejskim na rzecz promowania 

uczestnictwa w sporcie dla wszystkich. 

Przeanalizuję kwestię ewentualnej aktualizacji zalecenia Rady w sprawie propagowania we wszystkich sektorach 

prozdrowotnej aktywności fizycznej, ze szczególnym uwzględnieniem znaczenia dostępu do sportu i aktywności 

fizycznej dla wszystkich, niezależnie od wieku, pochodzenia lub zdolności, oraz rolę, jaką aktywność sportowa 

może odegrać we wspieraniu zdrowia psychicznego i tworzeniu spójnych społeczności. 

Zobowiązuję się również promować synergię między polityką sportową a polityką edukacyjną. Przede wszystkim 

dla młodych ludzi sport jest doskonałym narzędziem zdobywania uniwersalnych umiejętności społecznych 

i indywidualnych. Sport pozwala uczyć się odnosić sukcesy zarówno w życiu osobistym, jak i zawodowym. Jako 

aktywny działacz lokalnego klubu piłkarskiego mogłem z bliska obserwować, że sport pozwala dzieciom 

i młodzieży zrozumieć znaczenie fair play, przywództwa i pracy zespołowej. Jeśli moja kandydatura zostanie 

zatwierdzona, będę współpracował z wiceprzewodniczącym wykonawczym do spraw ludzi, umiejętności 

i gotowości, aby dalej wspierać państwa członkowskie w zapewnianiu młodym ludziom dostępu do wysokiej 

jakości wychowania fizycznego i możliwości sportowych, które wspierają ich ogólny rozwój i dobrostan. 

Dzięki zasadom wzajemnego szacunku i fair play sport potrafi jednoczyć ludzi z całego świata i budować mosty 

ponad podziałami społecznymi, kulturowymi i gospodarczymi. Jednocześnie należy pamiętać, że sport ma 

niezaprzeczalny wymiar polityczny i jest często wykorzystywany jako narzędzie „miękkiej siły”. Byłem pod 

wrażeniem wpływu ostatnich igrzysk olimpijskich i paralimpijskich w Paryżu w 2024 r., podczas których udało 

się zaprezentować europejski styl życia i nasze wspólne wartości, takie jak tolerancja, równość, szacunek 

i solidarność, a także sprawiedliwość i jedność.  

Aby chronić spuściznę igrzysk w Paryżu w 2024 r. i zapewnić, aby duże imprezy sportowe odgrywały ważną rolę 

w szerzeniu pozytywnych wartości i promowaniu pokoju, wolności i praw człowieka na szczeblu globalnym, będę 

prowadził dialog w sprawie dyplomacji sportowej z międzynarodową i europejską społecznością sportową. Biorąc 

pod uwagę przekrojowy charakter tych działań, podejmę współpracę z innymi członkami kolegium i służbami 

Komisji, a także z wysoką przedstawicielką i wiceprzewodniczącą. Podobnie jak na boisku – jesteśmy silniejsi, 

gdy gramy drużynowo. 

Pytania Komisji Zatrudnienia i Spraw Socjalnych 

8. W piśmie określającym zadania powierzono Panu misję przygotowania strategii na rzecz sprawiedliwości 

międzypokoleniowej oraz wdrożenie testów wpływu polityki na młodzież. Podejście międzypokoleniowe musi być 

jednak całościowe i koncentrować się na wszystkich pokoleniach. Jakie działania i środki zaproponuje Pan, aby 

zadbać o włączenie społeczne przedstawicieli wszystkich pokoleń i ich pełne uczestnictwo w życiu społecznym 

i gospodarczym? Jakie inicjatywy ustawodawcze dotyczące młodzieży i sprawiedliwości międzypokoleniowej Pan 

przewiduje oraz w jaki sposób zamierza Pan współpracować w tym kontekście z kandydatką na 

wiceprzewodniczącą wykonawczą p. Mînzatu?  

Jestem dumny, że przewodnicząca mianowała mnie na stanowisko pierwszego w historii komisarza ds. 

sprawiedliwości międzypokoleniowej. Zobowiązuję się przyjąć podejście polityczne, które w sposób 

kompleksowy uwzględni potrzeby i aspiracje wszystkich pokoleń, bazując na doświadczeniach z przeszłości 

i przygotowując się na przyszłość. Musimy dążyć do zrównoważenia potrzeb i wyzwań różnych pokoleń. Jest to 

kluczowe z perspektywy spójności społecznej i dobrobytu wszystkich grup wiekowych. W badaniu Eurobarometr 

z 2022 r. wskazano na interesujący wniosek: obywatele w krajach o mniejszych nierównościach związanych 

z wiekiem deklarują zazwyczaj wyższy poziom zadowolenia z życia. Jest to zatem decydujący czynnik naszego 

dobrostanu społecznego.  

Jeśli moja kandydatura zostanie zatwierdzona, będę wspierał włączanie prognozowania strategicznego do 

głównego nurtu polityki w całej Komisji, aby wykorzystać je w procesach kształtowania polityki i planowania 

strategicznego. Pozwoli to osiągnąć cele strategiczne UE i wzmocnić naszą gotowości do skuteczniejszego 

radzenia sobie z zagrożeniami i wykorzystywania szans, które mogą pojawić się dla następnych pokoleń. 

Obejmuje to sprawiedliwość międzypokoleniową, w kontekście której powierzono mi zadanie przygotowania 

strategii określającej, w jaki sposób możemy wzmocnić komunikację międzypokoleniową i zapewnić 

poszanowanie interesów obecnych i przyszłych pokoleń w całym procesie kształtowania polityki i stanowienia 
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prawa. Aby wzmocnić solidarność i utrzymać kapitał ludzki przy jednoczesnym łagodzeniu wyzwań 

demograficznych, skupię się na promowaniu międzypokoleniowego uczenia się i wielopokoleniowej siły roboczej 

oraz na wspieraniu międzypokoleniowej opieki świadczonej w miejscu zamieszkania i na poziomie społeczności 

lokalnych.  

Kwestię solidarności międzypokoleniowej zapisano w Traktatach, a pełne uczestnictwo wszystkich pokoleń 

w społeczeństwie, demokracji i gospodarce ma fundamentalne znaczenie. Dotyczy to takich obszarów polityki jak 

edukacja i młodzież, polityka klimatyczna, zdrowie i dobrostan, równość, zatrudnienie i sprawy społeczne, 

polityka fiskalna lub mieszkalnictwo, bezpieczeństwo i obrona itp. Jeśli moja kandydatura zostanie zatwierdzona, 

włączę wymiar sprawiedliwości międzypokoleniowej do konkretnych obszarów, za które będę odpowiedzialny. 

„Test wpływu polityki UE na młodzież” pomoże przygotować nasz proces kształtowania polityki na przyszłe 

wyzwania i będzie wspierał sprawiedliwość międzypokoleniową. 

Uważam, że w ramach dążenia do promowania sprawiedliwości międzypokoleniowej priorytetem powinno być 

wspieranie państw członkowskich w podejmowaniu reform obejmujących cały cykl życia, mających na celu 

wspieranie dłuższego życia w zdrowiu i dłuższego życia zawodowego, eliminowanie luk w dostępie do ochrony 

socjalnej dla osób pracujących w ramach niestandardowych form zatrudnienia i osób samozatrudnionych, 

minimalizowanie różnic w traktowaniu kobiet i mężczyzn w każdym wieku oraz zwiększanie umiejętności 

i uczestnictwa w rynku pracy osób młodych i starszych. Musimy również dołożyć dalszych starań, aby zwalczać 

ubóstwo wśród wszystkich grup wiekowych oraz ułatwiać dostęp do towarów i usług po przystępnych cenach, 

w tym do energii i transportu, a także do przystępnych cenowo mieszkań. 

Jeśli moja kandydatura zostanie zatwierdzona, wykorzystam prognozowanie strategiczne do wspierania działań 

całego kolegium komisarzy w zakresie rozwoju strategii politycznych, w tym we współpracy 

z wiceprzewodniczącą wykonawczą do spraw ludzi, umiejętności i gotowości. Pięcioletnia kadencja jest 

znakomitą okazją do podnoszenia świadomości i pogłębiania naszej wiedzy na temat świata w przyszłości, 

umożliwiając nam lepsze przygotowanie i budowanie zrównoważoności naszych polityk. Przyczynia się to 

bezpośrednio do sprawiedliwości międzypokoleniowej, która jest istotna w kontekście naszego ogólnego zadania, 

jakim jest budowanie dobrze prosperującego, zróżnicowanego i sprawiedliwego społeczeństwa. 

Pytania Komisji Prawnej 

9. Filary strategii UE na rzecz praw dziecka – wymiar sprawiedliwości przyjazny dziecku w dziedzinie prawa 

cywilnego i rodzinnego oraz lepsze stanowienie prawa 

 

Zgodnie z pismem określającym zadania, będzie Pan odpowiedzialny za realizację strategii UE na rzecz praw 

dziecka z 2021 r., która ma być kontynuowana w obecnej kadencji. Dwa z głównych filarów strategii UE to 

przyjazny dziecku wymiar sprawiedliwości i udział dzieci w życiu politycznym i demokratycznym. Komisja JURI 

jest odpowiedzialna m.in. za prawo cywilne i rodzinne oraz lepsze stanowienie prawa i ocenę skutków 

prawodawstwa UE. Czy mógłby Pan wyjaśnić, w jaki sposób zamierza Pan w praktyce współpracować 

z komisarzami odpowiedzialnymi za bieżące i przyszłe dossier ustawodawcze w tych dziedzinach oraz czy będzie 

Pan popierał unijną platformę uczestnictwa dzieci jako narzędzie konsultacji przyszłych wniosków 

ustawodawczych, które mają wpływ na życie i dobrostan najmłodszego pokolenia UE? 

 

Strategia UE na rzecz praw dziecka wyznacza kierunek promowania i ochrony praw dzieci w całej UE. Wymiar 

sprawiedliwości przyjazny dziecku jest jednym z obszarów tematycznych strategii, nad którym będziemy 

w dalszym ciągu pracowali, aby zapewnić dzieciom optymalne doświadczenie w kontaktach z wymiarem 

sprawiedliwości. Jeśli moja kandydatura zostanie zatwierdzona, będę współpracował z właściwymi członkami 

kolegium w celu zapewnienia praktycznego wdrożenia dorobku prawnego UE w zakresie prawa cywilnego, 

karnego i administracyjnego (np. w procedurach migracyjnych), tak aby chronić dzieci w postępowaniach 

sądowych.  

 

W dziedzinie prawa cywilnego i rodzinnego, a w szczególności w kontekście wymiaru sprawiedliwości 

przyjaznego dziecku, moim głównym celem będzie zapewnienie równego traktowania wszystkich dzieci 

w sytuacjach transgranicznych, a każde działanie będzie uwzględniało najlepszy interes dziecka. Widzę potrzebę 

intensywniejszego monitorowania prawidłowego stosowania przez państwa członkowskie istniejących 

instrumentów prawa rodzinnego, takich jak rozporządzenie Bruksela II ter, oraz ułatwienia przyjęcia 

rozporządzenia w sprawie uznawania pochodzenia dziecka. Jeśli moja kandydatura zostanie zatwierdzona, będę 

ściśle współpracował z komisarzem ds. demokracji, wymiaru sprawiedliwości i praworządności, który jest 

odpowiedzialny za sprawy cywilne i rodzinne, aby zrealizować te priorytety. 
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Zgodnie z wytycznymi politycznymi zobowiązuję się dopilnować, by dzieci i osoby młode mogły wykorzystywać 

swój własny głos, aby pomóc w kształtowaniu przyszłości. Uczestnictwo w życiu politycznym i demokratycznym 

jest kolejnym obszarem tematycznym strategii UE na rzecz praw dziecka. Unijna platforma uczestnictwa dzieci 

jest innowacyjnym sposobem promowania uczestnictwa dzieci na wszystkich szczeblach – unijnym, krajowym 

i lokalnym – i zapewnia bezpieczną przestrzeń do konstruktywnego dialogu z młodymi obywatelami UE, 

angażując ich w decyzje podejmowane na szczeblu UE. Jeśli moja kandydatura zostanie zatwierdzona, dopilnuję, 

by działania dotyczące uczestnictwa dzieci i młodzieży były opracowywane w synergii również z szerszymi 

inicjatywami, takimi jak europejska tarcza demokracji. 

 

Pytania Komisji Wolności Obywatelskich, Sprawiedliwości i Spraw Wewnętrznych  

10. Pana misją jest realizacja strategii UE na rzecz praw dziecka z 2021 r., a także przygotowanie inicjatyw, które 

zapewnią udział młodzieży w kształtowaniu przyszłości Unii. Jakie konkretne kroki podejmie Pan, aby zwiększyć 

udział dzieci i młodzieży w procesie decyzyjnym, a przede wszystkim ujednolicić go w całej Unii? Czy rozważa 

Pan mechanizm monitorowania partycypacji dzieci i młodzieży, dzięki któremu możliwe będzie skontrolowanie, że 

wnosi ona wartość dodaną? Prosimy o bardziej szczegółowe omówienie pomysłu testów wpływu polityki na 

młodzież oraz struktury dialogu z młodzieżą na temat polityki. Które podmioty będą w nie zaangażowane? Jakie 

obszary/tematy obejmą? Wydaje się, że wśród Pana zadań brakuje odniesień do inicjatyw dotyczących dzieci 

w erze cyfrowej. Czy rozważa Pan podjęcie konkretnych inicjatyw w tej sprawie?  

Jaka jest na przykład Pana strategia na rzecz ograniczenia cyberprzemocy i czy uważa Pan, że kampanie 

informacyjne, edukacja i umiejętność korzystania z mediów są skutecznymi narzędziami przeciwdziałania 

spędzaniu zbyt długiego czasu przed ekranem i negatywnym skutkom mediów społecznościowych wśród młodych 

ludzi? Jakie byłyby idealne rezultaty badania UE nad szerokim wpływem mediów społecznościowych i czy 

przewiduje Pan, że rezultaty będą inne niż w poprzednich badaniach? Jakie kroki jest Pan gotowy podjąć, aby 

zapewnić ochronę dzieciom padającym ofiarą cyberprzemocy w kontekście wdrażania strategii UE na rzecz praw 

dziecka? 

 

Strategia UE na rzecz praw dziecka pełni funkcję nadrzędną, w ramach której można dostosować działania w celu 

sprostania pojawiającym się wyzwaniom, jak wskazano w wytycznych politycznych i w piśmie określającym 

moje zadania. Jeśli moja kandydatura zostanie zatwierdzona, będę ściśle współpracował z innymi członkami 

kolegium komisarzy w celu zapewnienia, aby przepisy i programy finansowania uwzględniały pilne potrzeby 

dzieci, w synergii z wszystkimi stosownymi politykami UE. Dzieci mają prawo uczestniczyć w życiu politycznym 

i demokratycznym. Jest to jeden z kluczowych obszarów objętych strategią UE. Dzieci, które rozumieją znaczenie 

aktywności obywatelskiej, stają się aktywnymi młodymi obywatelami. Jak wyjaśniłem w odpowiedzi na pytanie 

dziewiąte, unijna platforma uczestnictwa dzieci jest kluczowym instrumentem, który we współpracy 

z Parlamentem Europejskim umożliwia dalsze angażowanie dzieci w decyzje podejmowane na szczeblu UE. Jeśli 

moja kandydatura zostanie zatwierdzona, zamierzam zadbać o to, by platforma wspierała uczestnictwo 

najmłodszych obywateli, aby pomóc w kształtowaniu ich przyszłości, uzupełniając działania na rzecz uczestnictwa 

młodzieży. Ponieważ Komisja w coraz większym stopniu angażuje dzieci w swoje działania, uważam, że 

stosowanie w ich kontekście ram ochrony dzieci ma kluczowe znaczenie – i w tym kierunku będę prowadził 

działania.  

„Test wpływu polityki UE na młodzież” będzie jednym z podstawowych instrumentów dalszych prac na rzecz 

wspierania młodzieży jako podmiotu zmian w Europie. Jeśli moja kandydatura zostanie zatwierdzona, dopilnuję, 

aby dzięki „testowi wpływu polityki UE na młodzież” systematycznie uwzględniano głos młodych ludzi we 

wszystkich obszarach polityki. Jak wyjaśniłem w odpowiedzi na pytanie trzecie, w ramach „testu wpływu polityki 

na młodzież” Komisja przeanalizuje wszystkie inicjatywy zawarte w jej rocznym programie prac pod kątem ich 

znaczenia dla młodych ludzi, a w sprawie tych inicjatyw, które zostaną ocenione jako istotne, zorganizuje 

specjalne konsultacje z młodzieżą.  

Potrzebujemy wspólnego podejścia obejmującego wiele obszarów polityki, aby rozwiązać problemy, z którymi 

zmaga się młodzież, między innymi w zakresie zdrowia i dobrostanu psychicznego, mieszkalnictwa, wpływu 

zmiany klimatu, rozwoju umiejętności, mediów społecznościowych. Aby zapewnić młodym ludziom z różnych 

środowisk możliwość wyrażania opinii i pomysłów, a także umożliwić im angażowanie się w konstruktywne 

dyskusje, wesprę organizację dorocznych dialogów z młodzieżą na temat polityki, z których pierwszy odbędzie 

się w 100 pierwszych dniach kadencji. Pomogę również w utworzeniu Młodzieżowej Rady Doradczej przy 

Przewodniczącej, która będzie miała głos w sprawach istotnych z perspektywy młodzieży i działała jako forum 

konsultowania opracowywanych przez Komisję pomysłów. 
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Jak podkreślono w wytycznych politycznych, jednym z największych wyzwań w tej dekadzie jest ochrona 

zdrowia psychicznego dzieci i młodzieży, zwłaszcza w internecie. Nie ma naszego przyzwolenia na przemoc, 

mowę nienawiści, wykorzystywanie czy nękanie, ani w internecie, ani poza nim. Wobec tego musimy stawić czoła 

nowym wyzwaniom związanym ze światami wirtualnymi, sztuczną inteligencją i nadmiernym narażeniem 

cyfrowym. Będzie to centralny element naszej współpracy z państwami członkowskimi w zakresie zwalczania 

cyberprzemocy. Po pierwsze, musimy rozpocząć od zapobiegania, podnoszenia świadomości, zwalczania 

dyskryminacji, nadużyć i toksycznych zachowań, radykalizacji postaw oraz mowy nienawiści w internecie, aby 

zapewnić dzieciom możliwość dorastania w bezpieczniejszym otoczeniu w szkole, wśród przyjaciół i w domu. Po 

drugie, dzieci powinny wiedzieć, gdzie i jak zgłosić nękanie oraz otrzymać szybkie i kompleksowe wsparcie. Po 

trzecie, istotne jest, aby właściwe organy państw członkowskich działały przeciwko sprawcom w celu 

neutralizowania nadużyć i toksycznych zachowań.  

Ochrona praw dziecka ma silny wymiar cyfrowy. Celem aktu w sprawie sztucznej inteligencji jest osiągnięcie 

równowagi między innowacjami a ochroną praw podstawowych, w tym praw dziecka. Inicjatywa dotycząca 

światów wirtualnych zapewni, aby metawersa odzwierciedlały wartości i prawa podstawowe UE, w tym prawa 

dziecka. Inną kluczową inicjatywą dla poprawy ochrony dzieci w internecie będzie akt o sprawiedliwości 

cyfrowej, który ma zostać opracowany przez komisarza ds. demokracji, wymiaru sprawiedliwości 

i praworządności. Jeśli moja kandydatura zostanie zatwierdzona, będę wspierał prace nad tą inicjatywą.  

Dyrektywa w sprawie zwalczania przemocy wobec kobiet i przemocy domowej, przyjęta w maju 2024 r., po raz 

pierwszy przewiduje obowiązkową kryminalizację niektórych form cyberprzemocy wobec kobiet i dziewcząt 

w państwach członkowskich. Te nowe przestępstwa dotykają obecnie wielu młodych ludzi i obejmują 

udostępnianie bez zgody treści intymnych oraz cybernękanie. Jeśli moja kandydatura zostanie zatwierdzona, będę 

wspierał komisarza odpowiedzialnego za równość we wdrażaniu tych nowych przepisów, ze szczególnym 

uwzględnieniem kwestii przyjaznych dziecku procedur zgłaszania i środków wsparcia dla rodzin i szkół. Będę 

również wspierał komisarza do spraw wewnętrznych i migracji w jego wysiłkach na rzecz lepszej ochrony dzieci 

przed niegodziwym traktowaniem w celach seksualnych w internecie i poza nim, a także komisarza ds. 

demokracji, wymiaru sprawiedliwości i praworządności, aby zagwarantować, że systemy wymiaru 

sprawiedliwości będą dostosowane do potrzeb dzieci, zarówno ofiar, jak i sprawców. 

Wytyczne polityczne zawierają zobowiązanie do przeprowadzenia badania dotyczącego szerszego wpływu 

mediów społecznościowych. Jeśli moja kandydatura zostanie zatwierdzona, położę szczególny nacisk na kwestię 

wpływu mediów społecznościowych i zbyt długiego czasu ekranowego na młodych ludzi. Pomoże nam to 

monitorować postępy w porównaniu z poprzednimi ocenami i identyfikować pozostałe wyzwania, na przykład 

związane z uzależniającymi, szkodliwymi lub agresywnymi praktykami przedsiębiorstw oraz stanem zdrowia 

młodych ludzi, w miarę jak będziemy nabywać umiejętności i odporności w radzeniu sobie ze sferą cyfrową. Jak 

podkreślono w piśmie określającym zadania komisarza odpowiedzialnego za zdrowie, dochodzenie powinno być 

częścią debaty opierającej się na empirycznych podstawach. Jestem głęboko przekonany, że ochrona dobrostanu 

psychicznego i emocjonalnego młodych ludzi wymaga kompleksowego planu obejmującego działania ze strony 

decydentów politycznych, rządów, szkół, rodzin i innych osób współpracujących na rzecz ograniczenia zagrożeń 

w internecie.  

Jeśli moja kandydatura zostanie zatwierdzona, będę pracował nad planem działania przeciwko 

cyberszykanowaniu, opierając się na cyfrowych aspektach strategii UE na rzecz praw dziecka. Aby opracować 

skuteczne rozwiązania, wykorzystam strategię Komisji na rzecz lepszego internetu dla dzieci (BIK+), bazując na 

rozległym doświadczeniu sieci współfinansowanych przez UE centrów bezpieczniejszego internetu i ich fachowej 

wiedzy. Ośrodki te odgrywają kluczową rolę w zwalczaniu cyberprzemocy, ponieważ prowadzą działania na rzecz 

podnoszenia świadomości, zapewniają zasoby i narzędzia młodym ludziom, rodzicom i wychowawcom, a także 

zachęcają młodych internautów i ich rodziny do zgłaszania incydentów i poszukiwania wsparcia. Będę również 

zachęcał państwa członkowskie do wyznaczenia na mocy aktu o usługach cyfrowych zaufanych podmiotów 

sygnalizujących, posiadających udokumentowaną wiedzę fachową w zakresie ochrony małoletnich, w tym 

zwalczania cyberprzemocy. Dostrzegam również potrzebę zbadania potencjalnych korzyści płynących ze 

wspólnych ram UE w zakresie przeciwdziałania cyberprzemocy i opracowania wspólnej definicji tego zjawiska.  

Ponieważ walka z cyberprzemocą opiera się na podejściu obejmującym całe społeczeństwo, plan działania 

w dużym stopniu wykorzysta prace prowadzone w ramach zakresów kompetencji innych komisarzy, aby 

uwzględnić takie kwestie jak edukacja, społeczeństwo cyfrowe, zwalczanie mowy nienawiści i bezpieczeństwo, 

a także wymiar równości i zdrowia. 


